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شهروند|  ســینمای ایران ظاهراً حال خوبی 
دارد اما باطناً خیلی معلوم نیســت! اینها را دست 
کم از روی صحبت های رئیس سازمان سینمایی 
ایــران می شــود فهمید. ســازمانی کــه از نظر 
ساختاری زیر نظر وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
است و دارد امور ســینمای ایران را »رتق و فتق« 

می کند. 
درســت زمانــی کــه برخــی از رســانه ها از 
»گیشــه های داغ« تابســتانی و پاییــزی حرف 
به میان آورده و اهالی ســینما هم همــراه آنها، 
»دســت کوبان« و »پای افشــان« از فروش چند 
میلیاردی »برخی« از فیلم ها خوشحالند، رئیس 
ســازمان ســینمایی انگار که بخواهد توی ذوق 
آنها بزند، وارد می شــود و از برخی نارسایی ها در 
ســینمای ایران حرف به میان مــی آورد که البته 
بجا هم هست؛ اما ســینمایی ها به گمان این حال 
خوب را در مقایســه با همین چند  سال پیش که 
فیلم ها برای جمعیت کمتر از تعداد انگشتان یک 
دست نمایش داده می شد، دارند و آقای رئیس از 
آمال و آرزوهایی حرف به میان آورده است. گویی 
که باید باور داشته باشــیم حال سینمای ایران با 
این که فروشش خوب به نظر می رسد و برخی هم 
باور کرده اند که هنوز خوب نشــده و انتظار برای 
ســینمایی که هم می خواهد مولف باشــد و هم 
تأثیرگذار، بسیار بالاتر از اینهاست. بالاتر از آنچه 
قرار اســت تنها 7 درصد اهالی جامعه را به  عنوان 

مخاطب خود فعال کند. اوضاع ســینمای ایران با 
این اوضاع و احوال انگار متناســب با این شــعر از 
سید علی صالحی اســت که می گوید: »حال همه 

ما خوب است؛ اما تو باور نکن!«
در موضوع فقیریم

زمانی که »خداوندگار نقــد ایران« از فیلم های 
مقوایــی حرف به میــان می آورد، همیشــه این 
موضــوع را طــرح می کرد کــه ســینمای ایران 
سینمای قصه پرداز نیست؛ حالا اما رئیس سازمان 
ســینمایی از دو عنصر دیگر که ســینمای ایران 
از فقر آن رنــج می برد، هم بحث بــه میان آورده 
اســت. محمدمهدی حیدریان، رئیس ســازمان 
ســینمایی که البته منصبی بــه اهمیت معاونت 
وزیر دارد، اینها را رســماً و به صورت رســانه ای 
طرح کرده اســت که »به دلیل فقــر در موضوع 
و ژانر نمی توانیم به ســینمای جهانی برســیم و 
متاســفانه زیر ۱۰ درصد افراد، مخاطب فیلم های 
فعلی روی پرده هستند.« ۱۰ درصدی که با عبور 
جمعیت ایران از مرز 8۰ میلیون نفر چیزی حدود 

هشت میلیون نفر است. 
»محمدمهــدی حیدریان« کــه از مدیران دهه 
شصتی ســازمان ســینمایی اســت، در مقایسه 
»این« دهه با »آن« دهه گفته اســت: از مشترکات 
دهه ۶۰ با اکنون این اســت که هــر اتفاقی که در 
حوزه فرهنگ و هنر می افتــد، به دلیل پیچیدگی، 
گســتردگی و فراوانــی عواملِ دخیــل در آن به 

برنامه ریزی احتیــاج دارد. با این حــال در فضای 
امروز فرهنگی- هنــری جهان محدوده جغرافیایی 
معنا ندارد و کشــور ما در این شــرایط فرهنگی -

هنری جهان در تعامل ناگریز و لاجرم با دنیا است 
که می توان این اتفاق را به  عنوان بزرگترین تغییر 
نسبت به گذشته دانست که روزبه روز شاخصه های 

این بی مرزی شده و کار ما سخت تر می شود.
به  گفته حیدریان، این تغییرات سبب می شود 
که برنامه ریزی ما نسبت به گذشته جدی تر باشد 
و همچنین ما بایــد متوجه اتفاقاتــی که در دنیا 
می افتد، باشیم و با پشتوانه تجربیاتی که در طول 
این سال ها به دســت آوردیم، به ســرعت برنامه 
جدیدی تدوین کنیم که بــا مختصات این دوره 

سازگار باشد.
با »این« مشکل داریم با »آن« نه

حیدریان که در یک برنامــه  تلویزیونی حضور 
یافته بود و البته مشاور رئیس سازمان صداوسیما 
هم هســت، درباره مخاطبان هــم صحبت هایی 
داشت: مخاطبان ما بیشتر در معرض محصولات 
خارجی هســتند. نســل میانســال و بزرگسال 
نوســتالژی دارد، اما برای کودکان، افراد غیر ملی 
نوستالژی شــکل می دهند. ما با نســل میانسال 
و بزرگســال دچار مشــکل نیســتیم؛ چون آنها 
نوســتالژی و پیشــینه ذهنی و فرهنگی دارند، 
امــا کودک ما ایــن را ندارد و افــراد غیرملی این 
نوســتالژی را برای آنها شــکل می دهند که این 

واقعیت تلخی است.
او فروش »فقط« برخــی از فیلم ها را به عواملی 
مرتبط می دانست. عواملی که برخی به سوژه ربط 
دارد، اما بیشــترش به »ژانر«: با توجه به ساخت 
فیلم هــا در ژانرهای یکســان و قــدرت انتخاب 
مخاطبان، ریزش مخاطب خواهیم داشت؛ چرا که 
مردم عهد نکردند تا فقط این فیلم ها را ببینند که 
این مخالف نیاز فرهنگی مردم اســت و ما باید با 
بازسازی گونه ها و ژانرهای مختلف سینما، از این 

اتفاق جلوگیری کنیم.
مخاطبان را محروم کردیم

حیدریان در بخــش دیگری از ســخنان خود 
این را هم درباره ســینما تک و نمایش فیلم های 
خارجی گفت: فیلم خارجی ازجمله عواملی است 
که اجازه روبه رویی و مواجهه بی واســطه بیننده 
با فیلــم و فضایی را که به خاطر آن ســینما موثر 
می شــود، می دهد و همچنین به سایر شیوه های 
پخش یــا ارایه فیلــم، برتری پیــدا می کند و ما 
اگر این امکان را در اختیــار تهیه کننده نگذاریم 
مخاطبان را از آشــنایی با آخرین تکنولوژی های 
ســینما محروم کرده ایم. به گفته او، برای هدف 
خاص بی آنکه مزاحمتی برای فیلمســاز باشــد، 

می توانیم آثار خارجی را به نمایش بگذاریم.
او تأکید بر برنامه ریزی داشــت و گفت: در چند 
ماهی که این مسئولیت را برعهده گرفته ام و کار را 
با دوستان سینماگر شروع کرده ایم، با برنامه ریزی 
و هم افزایی های صورت گرفته، قرار بر ورود جدی 
صداوسیما به ســینما با ســاخت برنامه و تولید 
فیلم شد و رسیدن به افق مورد نظر، بدون رسانه 

ممکن نیست.
وحالا جشنواره فجر

 قرارمان با دوســتان این اســت که هیچ کاری 
نکنیم، مگــر این که به برنامه عرضــه اش کنیم و 
برنامه بگوید که نقش این اقدام در جهت رسیدن 
به هدف چیست. سپس انجامش دهیم و اگر نبود 
آن را یا اصلاح یا حذف کنیم. جشــنواره جهانی 
فجر تجربه بســیار خوبی بود. بــا تلاش هایی که 
دوستان، به ویژه آقای میرکریمی انجام داد و این 
مسئولیت را قبول کردند، جشــنواره برگزار شد. 
هدفــی که برای این جشــنواره دنبــال خواهیم 
کرد، این است که جشنواره فجر به سرعت دارای 
شناسنامه خواهد شد. در کنار جشنواره، ما بازار را 
پررنگ کردیم که می توانست مقطعی باشد، ولی 
کارکردی نداشت؛ در کنار آن ورک شاپ داریم و 

سینماگران جدیدی را وارد می کنیم.
جشــنواره باید صاحــب هویــت و این بخش 
جشــنواره ملی باید تقویت شود؛ همچنین بخش 
جشن آن درحال غالب شــدن است و قطعا یکی 
از اصلی ترین جشــن های انقلابی است و امسال 
باشکوه تر خواهد شــد. یکی از اتفاقاتی که امسال 
افتاده، این است که ۲۲ فیلم داریم و این جزوی از 

تغییرات خواهد بود.

بنافلکهمافشامیشود!
شهروند| ظاهرا قرار است رسوایی های بزرگان 
 هالیوود ادامه دار باشــد. بعد از مــورد تکان دهنده 
واینستاین می گویند؛ این بار نوبت بن افلک رسیده 
که موضوع افشاگری هیلاری برتن بازیگر و مجری 
ســابق شــبکه  ام تی وی قرار گیرد. ادعای برتن اما 
برخلاف مورد واینستاین با سکوت مواجه نشده و 
واکنش ستاره 45ساله  هالیوود را به دنبال داشت. 
افلک بلافاصله در پاســخ به ادعــای آزار در برنامه 
تلویزیونی پستی منتشــر کرده و از برتن به خاطر 
رفتار نامناسبش در  سال ۲۰۰3 عذرخواهی کرده 
است.ماجرا از آن جا آغاز شد بعد از این که بن افلک 
در واکنش به رســوایی  واینستاین نوشت؛ »چنین 
رفتاری کامــلا غیرقابل  قبول اســت و من مدام از 
خودم می پرســم از دســت من چه کاری ساخته 
است که مطمئن شوم نظیر این اتفاق برای دیگران 
تکرار نشود«، یکی از هواداران هیلاری برتن پستی 
منتشر کرد، مبنی بر این که بهتر است افلک جلوی 
دهانش را بگیرد و سکوت پیشه کند. هوادار دیگری 
نیز ماجرای تعدی به برتن را پیش کشید و نوشت: او 
یک بار سر صحنه TRL به هیلاری برتن دست درازی 
کرده بود. انگار همه فرامــوش کردند.اینجا بود که 
ماجرا داغ شد و خود برتن فرمان را در دست گرفت 
و بعد از تقدیر از هوادارانش نوشــت: من فراموش 
نکردم!هوشمندی افلک اما این بود که بلافاصله در 
صحفه توییترش واکنش نشان داد و نوشت: من کار 
نادرســتی در حق خانم برتن مرتکب شدم و از این 

بابت صمیمانه عذر می خواهم.

دفاعاکبرنبویازشورایپروانهساخت
شهروند| در پــی تغییر اعضای شــورای پروانه 
ساخت سازمان سینمایی، اکبر نبوی که چهار سال 
عضو شــورای پروانه ســاخت بود از عملکرد خود 
و اعضای ســابق شــورا دفاع کــرده و می گوید اگر 
فیلمنامه  ای با اشــکالی روبه رو بود، با نویســنده یا 
کارگردان اثر صحبت می شــد تا فیلمســاز بتواند 
فیلم مورد نظرش را جلوی دوربین ببرد.نبوی دوره 
چهارساله حضورش در شورا را چنین ارزیابی می کند: 
در این دوره استقلال شــورای پروانه ساخت کاملا 
حفظ شد و زیر ســوال نرفت. آقای حجت الله ایوبی 
به استقلال شورا بسیار اهمیت می داد و آن را رعایت 
می کرد و محمدمهدی حیدریان نیز در همین مدت 
محدودی که تشــریف آوردند برای استقلال شورا 
اهمیت قایــل بودند. با صراحت می گویم شــورای 
پروانه ساخت با اســتقلال کامل فرهنگی و هنری 
تصمیماتش را می گرفت و از این منظر جای تشکر 
و خوشــحالی دارد. در کل بایــد بگویم که عملکرد 
شورا را همراه با ضعف هایی که داشته بشدت مثبت 
می دانم. چون ما آدم هستیم و آدم هم اشتباه می کند.

عضو سابق شورای پروانه ساخت درباره دخالت ها نیز 
می گوید: براساس قانون، شورای پروانه ساخت دارای 
اختیارات و وظایفی است و وزیر ارشاد و رئیس سازمان 
سینمایی هم وظایف و اختیاراتی دارند. شورا می تواند 
یک فیلمنامه را رد یا تأیید کند و از آن طرف وزیر یا 
رئیس سازمان سینمایی نیز می تواند از اختیارات خود 

استفاده کند تا فیلمنامه ای ساخته شود یا بالعکس. 

دریچه اتفاق

شهروند| دبیرخانه جایزه مهرگان گزارشی 
از فعالیــت ۶ماهه دبیرخانــه و عملکرد هیأت 
داوران جایزه مهرگان ادب در دوره های هفدهم و 
هجدهم )کتاب های چاپ اول سال های ۱395-

۱394( منتشر کرد. در این گزارش آمده: 
در ایــن دوره تعــداد رمان هــا و مجموعــه 
داســتان های مورد بررســی برای نخستین بار 
از مرز 5۰۰ اثر گذشــته و 5۲7 اثر برای ارزیابی 
در اختیار هیــأت داوران مهــرگان قرار گرفته 
اســت. این تعداد کتاب در مقایســه با 4۰3 اثر 
بررسی شــده در دوره گذشته رشــدی حدود 
3۱ درصد را در حوزه ادبیات داســتانی نشــان 
می دهــد. نکته دیگر این که در ایــن دوره برای 
نخســتین بار تعداد »رمان هــا« از »مجموعه 
داســتان ها« پیشــی گرفتــه و ۲85 رمان در 
کنــار ۲4۲ مجموعه داســتان در هفدهمین و 
هجدهمین دوره جایزه مهرگان توسط داوران 

بررسی می شود.
دبیرخانه جایزه بــه نقل از علیرضا زرگر مدیر 
جایزه مهرگان در رابطه با ثبت سالانه ۲ تا 3 هزار 
عنوان رمان و مجموعه داســتان در آمار »خانه 

کتاب« وزارت ارشاد می گوید: این آمار 
دقیق نیست و نباید مبنای داوری 
آثار در جوایز ادبی قرار گیرد. آمار 
رسمی که هرســاله تحت عنوان 
رمان ها یا مجموعه داستان های 
چــاپ اول اعــلام می شــود، در 

برگیرنده طیفــی از کتاب های ادبی، 
خاطره نویســی، حکایت و داستان است 

که بیشــتر آنها برابر با معیارهای داوری آثار و 
آیین نامه جایزه مهرگان ادب، رمان و مجموعه 
داستان تلقی نمی شــوند و از شرایط لازم برای 
ارزیابی شــدن در جایزه مهرگان ادب برخوردار 

نیستند. 
علیرضا زرگــر داوری جوایز ادبــی را کاری 
پرزحمت و زمانبر می دانــد و می گوید؛ داوران 

مهرگان با دقت نظر و حوصله زیاد آثار 
را خوانده و داوری می کنند و درعین 
حال برای شنیدن نکته ها و حتی 
گلایه های نویســندگان آمادگی 
دارند و پاســخگوی انتخاب های 

خود هستند.
وی با توجه به افزایش آثار ادبیات 
داســتانی جدی در ایــن دوره به ضرورت 
اضافه شــدن چند داور جدید بــه جمع داوران 
قبلی مهرگان ادب اشاره کرد و گفت: در جایزه 
مهرگان همواره قدرشــناس زحمــات داوران 
هســتیم و می دانیم که بررســی تعداد زیادی 
کتاب توســط یک داور در مدت زمان محدود 
دشوار است و نیز ممکن است به کیفیت داوری 
وی لطمه وارد آورد، به همین دلیل متناسب با 

رشد کمی آثار تعداد داوران در مرحله مقدماتی 
به 5نفر و در مرحله نهایی به 7نفر افزایش یافته 

است.
جواد اســحاقیان، مهدی غبرایــی، علیرضا 
سیف الدینی، حســین آتش پرور، لیلا صادقی، 
هوشیار انصاری فر و ســیاوش گلشیری داوری 
مرحله نهایی این دوره جایــزه مهرگان ادب را 
در دو بخش رمان و مجموعه داســتان به عهده 
دارند و انتخاب آثار و داوری در مرحله مقدماتی 
نیز توسط حسین ورجانی، ابوالفضل حسینی، 
سودابه ســلگی، الهام عظیم و دبیرخانه جایزه 

مهرگان ادب انجام می شود.
داوری رمان هــا و مجموعــه داســتان ها در 
دوره هــای هفدهم و هجدهم جایــزه مهرگان 
ادب از نیمه دوم فروردین ماه ۱39۶ آغاز شــده 
و کماکان ادامه دارد. زمان اعلام فهرست ماقبل 

نهایی آثار برگزیده پایان آذر امسال خواهد بود. 
صنــدوق  مهــرگان  جایــزه  دبیرخانــه 
ایمیــل  و  تهــران   ۱9۶۱5-555 پســتی 
mehreganprize@gmail.com را برای 

ارسال کتاب  ها در نظر گرفته است.

جوایزپرزحمتوزمانبرادبی
  بررسی 527 رمان و مجموعه داستان در چرخه داوری هفدهمین و هجدهمین 

دوره جایزه مهرگان ادب

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:18/00- 17/30

اسکورسیزیواینجماعتتشنهخون!
شهروند| مارتین اسکورسیزی کارگردان 
اسطوره ای آثاری چون راننده تاکسی، گام 
خشمگین و کازینو با انتقاد شدید از سایت 
نقد سینمایی روتن تومیتوز این سایت را 
دشمن فیلمســازان خواند و نقدهای آن 
را واقعی ندانست.روتن تومیتوز که آن را 
می شود مهمترین سایت جوامع هواداران 
فیلم و سریال دانســت که نظرات خود را 
در آن جا با یکدیگر به اشتراک می گذارند، 
بیشتر به  خاطر سیستم نمره دهی منتقدان 
به فیلم ها شناخته می شــود. نمره هایی 
معتبر که اکثر سایت های خبری ترجیح 
می دهند نمره این ســایت را مرجع قرار 
دهند و نگاه کلی منتقدان نسبت به فیلمی 
را از روی امتیــازات این ســایت متوجه 
می شــوند. حالا کارگردان دارودســته 
نیویورکی و خیابان های پایین شــهر بعد 
از تماشای فیلم مادردارن آرنوفسکی که 
نمره 68روتن تومیتــوز را گرفته، آمده و 
در ستون میهمان نشریه  هالیوود ریپورتر 
کل نمرات این ســایت را زیر سوال برده 
است: این موسســات و نقدهای مجموع، 
فضایی را به وجــود آورده اند که باید این 
فضا را دشمن فیلمسازان جدی دانست، 
حتی نام این ســایت نیــز توهین آمیز 
است )با اشاره به روتن تومیتوز به معنای 
گوجه فرنگی های گندیــده(. نقدهای با 
شور و شوق و براســاس دانش حقیقی از 
تاریخ فیلم درحال رنگ باختن است. این 
سایت با نقدهای خود آثار فیلمسازان را 
نابود می کند. فیلم مادردارن آرونوفسکی 
را می توان مثال زد که جماعتی به  شکلی 
مذبوحانه و خونخوارانــه از خجالت آن 
درآمدند. بعد از این که شانس تماشای مادر 
را پیدا کردم، حتی بیشتر از قبل از قضاوت  
عجولانه ناراحت و آشفته شدم و به همین 
دلیل می خواهم نظرم را با شما به اشتراک 

بگذارم. آنان انگار تشنه خون اند...

نویدمحمدزادهنامزدجوایز
آسیاپاسیفیکشد

شــهروند|  »نوید محمدزاده« که شاید 
مخاطب عام او را با فیلــم »ابد و یک روز« 
بشناسد، حالا برای دومین بار، نامزد جایزه 
آسیاپاســیفیک شده اســت. آنطور که 
اعلام شده، سینمای ایران در این دوره از 
جوایز آسیا پاســیفیک، دو نماینده دارد. 
نمایندگانی که به عنوان نامزدهای نهایی این 
جایزه سینمایی انتخاب شده اند. براساس 
خبری که ایســنا روی خروجی خود قرار 
داده است، نامزدهای نهایی جوایز سینمایی 
آسیاپاســیفیک، با حضور دو نماینده از 
ســینمای ایران، یکی در بخش بهترین 
فیلم بلند و دیگری به عنوان بهترین نامزد 
بازیگر مرد اعلام شد. بنابر این گزارش، در 
بخش بهترین فیلم »لرِد« ساخته محمد 
رسول افُ و در شــاخه بهترین بازیگر مرد 
این رویداد سینمایی، نوید محمدزاده برای 
بازی در فیلم »بــدون تاریخ بدون امضاء« 
نامزد کسب جایزه شده اند. نوید محمدزاده  
سال 93 هم برای فیلم »عصبانی نیستم« 
نامزد بهترین بازیگر مرد جوایز سینمایی 
بهترین  آسیاپاسیفیک شد.در شــاخه 
فیلم علاوه بر »لـِـرد« از ایران، فیلم های 
»فرشته ها سفید می پوشند« به کارگردانی 
»ویوین کو« از چیــن، »یک موجود آرام« 
ساخته »ســرگی لازنیتســا« )فرانسه، 
آلمان، لیتوانی و هلند(، »کشور شیرین« به 
کارگردانی »وارویک تورنتون« )استرالیا( و 
»فاکسترات« از »ساموئل مائوز« برای کسب 
جایزه اصلی رقابت می کنند.نوید محمدزاده 
آسیاپاسیفیک باید با »پابلو بالستروس« 
برای بازی در فیلم »زیبا بمیر« )فیلیپین(، 
»کوجی یاکوشــو« برای فیلم »سومین 
قتل« )ژاپن(، »راجکومار رائو« برای بازی 
در فیلم »نیوتن« )هند( و »محمد بکری« 
و »صالح بکری« هر دو برای فیلم »واجب« 

)فلسطین( رقابت کند.

  

کاتکات

  بعد از هشت دوره برگزاری جشنواره فیلم فجر در برج میلاد با حضور نمایندگان رسانه ها و سینماگران گفته   نخستین تصاویر از آل پاچینو سر صحنه فیلم برداری فیلم ایرلندی اسکورسیزی منتشر شد2
می شود قرار است امسال محل برگزاری جشنواره تغییر کند و در جایی غیر از برج میلاد برگزار شود.

  اجرای نمایش کار 
خانگی به کارگردانی 

نرگس بهروزیان شب 
2٠ مهرماه به دلیل 

قطع سراسری برق در 
مجموعه تئاتر مولوی 

متوقف شد
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گذری به حال وهوای سینمای ایران و حرف های رئیس سازمان سینمایی
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